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Referat 
 

1. Velkomst. 
 

2. Sang. 
 

3. Valg af dirigent og referent. 
Dirigent: Doris Stengaard Villumsen. 
Referent: Palle Dons-Heltoft. 
 

4. Godkendelse af forretningsorden. 
Forretningsordenen godkendt med bemærkning om at udsendelse af forretningsordenen 
skal ske tidligere end i januar. 
 

5. Formandens beretning. 
Beretningen er vedlagt sammen med referatet 
 

6. Behandling af formandens beretning. 
Nordiske Pensionisttræf: Hvilket sprog tales?  
Jørn: Der kommer ikke flere Nordisk Pensionisttræf, men hvis der etableres et samarbejde, 
bliver sproget ”nordisk”, ikke finsk. 
Gitte Mailand: Kampvalg til hovedstyrelsen, da jeg stiller op.  
Fra Nordsjælland får vi stress, når tidsplanen for valg af årsmødedeltagere og indkaldelse af 
forslag til årsmødet er november og 10. december. 
Bliver vi overset i hovedstyrelsen og dlf? Det kunne man godt få et indtryk af. 
Den frivillige gruppelivsforsikring. Godt argument til medlemshvervning. Kik på det igen. 
Jørn: der er ca. 400, der betaler 900 kr. om året, der er aktuelle i det udvidede tilbud, det 
betaler ikke udgiften. 
DLF Insite - kan vi få info der? Vi kan ikke se f.eks. kredsudsendelser. Fungerer det? 
GDPR: ændr den måde dlf reagerer på så vi kan se alle tilbud. 

Årsmøde for Fraktion 4 
  

Den 1. - 2. februar 2023 
  

På Storebælt Sinatur Hotel & konference 
Østersøvej 121, 5800 Nyborg 
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Jørn: Palle Smed henviser til at man selv kan gå ind på FS hjemmeside og sætte nogle kryds, 
der giver muligheden. 
Valg til kongres hos Faglige Seniorer. Er der formaliteter omkring valg af kongresdelegerede 
til Faglige Seniorer?  
Jørn: I øjeblikket er det hovedstyrelsen, der har besluttet hvem, der skal deltage.  
Det er ikke kredsen, der skal huske at sende beskeder til os om f.eks. den nye flyer. Vi skal 
have en indgang, der gør det muligt at læse relevante dokumenter. 
Lars: de kongresdelegerede står inde for Jørns beretning. Vi har forsøgt at adressere de 
problemstillinger der er rejst fra FAKs side. Gruppeliv er beregnet som værende for dyr. 
Nordsjællands pensionist FKS føler sig desavoueret af det kreds-FKS, der kunne have været 
med til at afklare spørgsmål. 
Faglige Seniorer er nævnt i flyer under netværk. 
Den lokale kreds skal sende flyeren videre til os, vi skal ikke bede om den. 
Vi skal signalere, at der er mange, der ikke er tjenestemænd men overenskomst 
pensionister. Vi skal have for øje, at overenskomstpensionen ikke udvikler sig nær godt som 
tjenestemandspensionen. 
93-sagen er stadig ikke lukket. Det er godt, at der kommer flere og flere 
overenskomstansatte i pensionistgruppen og til årsmødet. 
Det er også de, der kommer lige efter 93, der har problemet med ringe pension. 
Palle: tak for den store opbakning fra de kongresdelegerede og Jørn - samt andre her fra 
årsmødet - til mit kandidatur til hovedstyrelsen.  
Palle: I de nye retningslinjer for FKS-arbejdet er pensionistarbejdet - herunder pensionist-
FKS - beskrevet som noget man i kredsene kan - et ”som” og ikke noget man skal. Det er 
vigtigt at have kontakt til kredsene om det fremtidige samarbejde.  
Palle: Den udsendte ”Børges liste” har nogle afvigelser fra de officielle tal fra foreningen i 
størrelsesordenen 5-9%. 
Jan Erik Olsen: Opbakning til Palles kandidatur. 
Hvad er baggrunden for ændringerne i retningslinjerne for kredssamarbejdet? 
Det er en videreførelse af arbejdet med ”Er vi gearet til fremtiden?”. Arbejdsgruppe med en 
repræsentant fra hvert forpligtende kredssamarbejde har lavet udkastet. Baggrunden er 
også, at FKS’erne har arbejdet meget forskelligt. Der var brug for at få indhold/målsætninger 
og ikke pligtarbejde ind i kredssamarbejdet. 
Dorthe Lange: der skal være et pensionistarbejde, det er ikke meningen, at nedlægge 
pensionistarbejdet. 
Palle: Et eksempel på, at det kan gå galt, er fra Haderslev kreds for nogle år siden. Her ville 
man nedlægge pensionistarbejdet, og det var kun fordi man kunne dokumentere overfor 
kredsen, at den var forpligtet til at have et pensionistforum, at det blev videreført. 
Tag årsmødet alvorligt i hovedstyrelsen. Vi må fra årsmødet reagere på samarbejdet. 
Kan man rent faktisk få hjælp til ens egne problemer i kredsen? 
Grethe: Ja, f.eks. Til psykolog eller understøttelseskassen. 
Sober og grundig beretning. Tak til Jørn. 
Beretningen godkendt. 
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7. Danmarks Lærerforenings Principprogram og målsætninger. 
Oplæg ved Dorthe Lange.(Dorte Langes PowerPoint er vedlagt sammen med referatet) 
Principprogrammet er et dokument, der gerne skal kunne stå gennem årene. 

 ”Foreningen skal være attraktiv for alle medlemmer…” 

 ”Der skal være en åben dialog ….” 

 Hvordan kan pensionister og årsmøde være med til at påvirke DLF? 
Lockouten i 2013 gjorde, at arbejdet i foreningen blev mere ”med” end ”for” medlemmerne. 
Det var på baggrund af at regler og aftaler forsvandt ved lovindgrebet. DLF blev tvunget til 
at blive en ny fagforening. 
A20 lægger op til samarbejde med ledelsen på skolen, men kan man få lærerne med i 
arbejdet? ”Man kan trække hesten til truet, men ikke få den til at spise”. TR er nøglen her. 
Lærerne skal her føle sig som en del af stedet. 
DLF vil gerne være inviterende og lyttende, men man skal selv byde ind og være engageret. 
Der er et skisma mellem centrale aftaler og lokalt selvstyre. 
Kunne man lokalt udfærdige seniorpolitik i F4? Kan vi i kredsene formulere seniorpolitik? 
Kan det koordineres med Faglige Seniorer? 
Lokal seniorpolitik kan bringes videre til kredsene, som kan forhandle med byrådene f.eks. 
om fastholdelse og seniorjob. 
Ønske om at foreningens administration mv. lytter og ikke kun tænker økonomi. Lytter DLF 
nok? 
Der findes ikke overenskomst for seniorer der arbejder efter pensionering. 
 
Debat om Dortes oplæg 
Flotte ord om at DLF gerne vil fraktion4. Et svigt at vi ikke er taget med ind i arbejdet i kreds-
FKS, så vi kan være med til at tilrettelægge samarbejdet. 
Hvad vil vi, hvad må vi, hvad kan vi? Det står ikke klart. 
På kongressen kommer 4 officielle målsætninger. Vi kan komme med lidt nede i teksten. Det 
kan vores arbejde i morgen måske give inspiration til. 
Det er stadig et stort og åbent spørgsmål hvad DLF vil med os? Vi er medlemmer. 
Professionsstrategi er vigtig. Brug læserbreve stå op i offentligheden og debatterne for og 
som lærere. 
Dorthe kan ikke se, at kredsene ikke vil have et aktivt pensionistforum. Det er nødvendigt 
for foreningen. 
Vi kan med de nye regler for kreds-FKS ikke forlange, at hver enkelt kreds har et 
pensionistudvalg, men det enkelte kreds-FKS vil stadig have et pensionistforum. 
Ældresagen vil gerne ind på skolerne. 
”Skolens Venner” er der fra foreningens side samarbejdet med. 
De sidste år i arbejdslivet er vigtige at gøre noget ved, så de bliver meningsfyldte. 
Overenskomst for seniorer er vigtigt. 
Pensionister har et hjerte for lærerarbejdet, det er en af grundene til, at vi sidder her, men 
man har det bedst, når man kan se sig selv som en del af foreningen. 
Vi skal være ”frisk ved havelågen” i arbejdet med de nye FKS-regler. Kontakt gerne Dorthe, 
hvis der er kredse, der ikke ønsker pensionistarbejdet. 
Vi vil gerne være med til at råd- og vejlede kommende pensionister, men vi bliver sjældent 
spurgt. 
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8. Faglige Seniorer. 
Oplæg om Faglige Seniorers 3-års program ved Mette Kindberg. (Mette Kiindbergs 
PowerPoint er vedlagt sammen med referatet) 
Der mangler 47 forbund, men det er 95% af pensionisterne i forbundene indenfor FH, der er 
med i Faglige Seniorer, så det er små forbund, der mangler. 
Seniorerne er meget eftertragtet i dag, tidligere var det modsat. Problemet med 
modregning i løn er stadig ikke løst. 
Mette er nordjyde, har været formand for hk a-kasse. Fagligt arbejde siden hun var 24. har 
altid været valgt til poster - ikke ansat. 
Ikke et eneste forbund udsender oplysningsmail til alle medlemmer. 
Nyhedsbrevet er der noget fagligt i. News er anderledes. 
Faglige Seniorer lever af tips&lotto-midler. Sidste år fik Faglige Seniorer 9,5 mio. 
Bannere på hjemmesiden giver 400.000 kr. og forventes at stige til 1 mio. 
25 kr. koster det at være med til Faglige Seniorers arrangementer. Det betyder, at de fleste 
af de tilmeldte dukker op. 
Tilbud om arrangementer står på hjemmesiden, men der er mange, der løber sur i 
informationsstrømmen. 
Faglige Seniorer kan lave indbydelser til arrangementer i klubber. Systemet kan selektere i 
maillisten. Kontakt kontoret hvis det er aktuelt. 
Hvad gør man for den gruppe, der har it-udfordringer? Intet! Faglige Seniorer håber, at 
andre kan hjælpe. 
Situationen i Danmark i dag er, at tilbudsaviserne og en app om elpriser er det mest læste. 
Lokal forankring i pensionistarbejdet er meget vigtig. Det er der, medlemmerne kommer. 
Det er de mest utrolige aktiviteter, der samles om, kun fantasien sætter grænserne. 
Man kan forsøge at få fat i folk ved arrangementer og spørge, om de kunne være 
interesseret i at arrangere noget, eller om de kender andre, der kunne være interesseret i at 
stå for aktiviteter. Pas på at det ikke bliver ”Tordenskjolds soldater”. 
Kommunegruppen/lokalforeningen kan være en paraply med politisk sigte og lade 
klubberne lave de sociale arrangementer.  
Konsulenten fra Faglige Seniorer er en fantastisk hjælp ved opstart. 
Rønne har en aktivitet hver dag. Det er forskellige grupper, der arrangerer - de, der har 
interessen, står for aktiviteten. Kommunegruppen er så paraplyen over interessegrupperne. 
Det kan være svært at løbe i gang, men det udvikler sig normalt stille og roligt. 
2 konsulenter i Faglige Seniorer har som hovedopgave at starte lokalforeninger. 
Faglige Seniorer giver 10.000 kr. ved opstart af lokalforening (politiske og sociale aktiviteter 
med valgt bestyrelse og vedtægter). 
Kommunegrupper er kun politisk orienteret. Lokalforeninger er både politisk og socialt 
orienteret. 
Konsulenterne hjælper med at oprette et cvr, så der kan søges tilskud fra f.eks. kommunen. 
Velux-fonden kan søges til aktiviteter, Sangbøger, pc, teleslynge, mv.  
Klubber kan søge. Man skal ikke have cvr-nummer. Ansøgning sker gennem Faglige Seniorer 
og foregår via hjemmesiden. 
3,6 mio. i tilskud til Faglige Seniorer fra Velux-fonden til brug til aktiviteter i 
klubber/grupper/foreninger/sektioner. 
”Ensomhed” er et værdiskabende ord i øjeblikket. 
Faglige Seniorer arbejder på at kommunegrupperne bliver til lokalforeninger. 
Samarbejde med ældre-seniorrådene er en god ide. 
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Den største procentvise voksende gruppe aldersmæssigt i Danmark i dag er dem over 80 år. 
Boliger til ældre er et problem. Pensionister ønsker mindst 3 værelser, og de skal være til at 
betale. 
Kollektiv trafik med rabat er et stort ønske. 
Seniorklar: Et vigtigt element at få afklaret sin tilværelse før pensionering. 
Jobbank: oversigt over reelt lønnet arbejde, er en god ting, men modregning et problem. 
Pensionsalder og tilbagetrækningsalder er to ting, der ikke nødvendigvis skal følges ad. 
Hæves pensionsalderen til over 70 år skal tilbagetrækningsalderen så også hæves? 
Skal man selv spare op til folkepensionen, skal man spare 70.000 kr. op om året til 
grundbeløbet alene. 
Danskerne lever i gennemsnit 16 år efter pensionsalderen. Det benytter ”regnedrenge” til at 
foreslå pensionstidspunktet. Vi skulle jo helst ikke leve længere efter pensionering? 
Husk borgerforslaget: ”Pensionen skal stige, når lønnen stiger”. I dag er pensionen 2 år 
bagefter lønudviklingen. 
Det er kun 10% af pensionisterne, der ligner Cepos’s eksempel på en pensionist. 

 
9. Indkomne forslag. 
Indsendt forslag fra FAK. 
Relation til DLF: for os er det jo vigtigt at fastholde medlemmer. 
DLF er nok ikke så aktive med at synliggøre Fraktion4, som vi synes de burde være. 
I kredsene kan man formulere nogle ideer, der så kan komme DLF til gode. Det kan også gå 
den vej og ikke kun oppefra og ned. 
Hjemmesiden er blevet opdateret og med link efter kraftig opfordring. 
Flyeren er sendt til kredsene, men det er nok ikke alle kredse, der læser kredsudsendelsen 
om udfyldelse af de tomme sider.  
Fint nok at få et link om det værdifulde og rabatter på hjemmesiden, men hvorfor er det 
egentligt værdifuldt for lærerforeningen at vi er der? Der mangler forklaringer. 
Det er overgangen fra arbejde til pensionisttilværelse, der skal gøres noget ved. 
Det kan være et problem, om kredsene har ressourcer til at klare samarbejdet og det 
udadvendte arbejde. 
Vi skal snakke med KL om hvordan pensionerede lærere kan undervise deltid. 
Hvad vil vi/I som pensionister? Det skal vi snakke med de nye pensionister om. 
Foreningen er primært for de aktive, så de tænker ikke på pensionister, der bliver glemt. Vi 
skal holde kredsene og hovedstyrelsen til ilden. 
Faglige Seniorer sender mail til de 60+. Det er også for at vende dem til tanken om pension. 
Det er DLF centralt, der formidler mailadresserne til Faglige Seniorer. 
Svaret på ”hvorfor” er primært ”fællesskabet”. Det skal skrives og det var en skam det ikke 
kom i principprogrammet. 
Vi skal have formuleret, og det skal være forpligtende at få beskrevet og forklaret, 
”hvorfor”. Det skal være i samarbejde med kredsene. 
Vi skal også huske at få det formuleret så det også er værdifuldt for DLF. 
Der kan være værdier i pensionistarbejdet, det er svært at konkretisere og svært at få 
kommunikeret til de yngre lærere. 
Kan vi fra Fraktion4 få punkter på kredsenes styrelsesmøder? Det er op til den enkelte kreds 
og pensionistgruppe. Det kan være op til forretningsordenen hvordan kredsen/kreds-FKS 
forholder sig til henvendelse. 
Jørn: vi kan arbejde videre med ”hvorfor det er værdifuldt…”. 
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Foreningens sparede økonomi i forbindelse med covid-19 blev brugt til at nedsætte 
foreningens driftsunderskud. Der er ikke øremærkede penge fra fraktion4. 
Det er svært at finde ud af, hvor mange penge der bruges på Fraktion4 aktiviteter. Det er 
ikke kun seniorkurser, det er også møder, transport, sekretærbistand osv. Budget og 
regnskab for DLF er for 1 år ad gangen og der er ikke øremærkede penge fra Fraktion4s 
medlemmer, vi har fælles økonomi. Det kan altså ikke bruges som argument for det 5. 
seniorkursus. 
Det koster 350.000 kr. at lave et seniorkursus. 
Er der forskel på søgningen på kurserne? De nye ændrede tidspunkter, giver det anledning 
til en ændret søgning? 
Man giver lidt op, når man søger år efter år uden at få et kursus. Der er mange, der opgiver 
at søge. 
Sekretariatet er blevet bedre til at udvælge de, der ikke har været på kursus før - eller de 
sidste 3 år. 
Seniordage en gang om året hvor kredsene indkalder nye pensionister for at sætte dem ind i 
den nye tilværelse, kan være en ide. 
Nye emner til seniorkurser er ønskeligt. Det kunne komme her fra årsmødet. 
Jørn: det er den nye, der bliver valgt, der sammen med Monika kan lave nyt indhold til 
seniorkurserne. 
Det er meget vanskeligt at få at vide hvem der bliver pensionist og dermed kunne få 
kontakt. GDPR gives skylden for det. 
TR skal fange de kommende pensionister og skabe kontakten til os. 
Generalforsamlingerne i kredsene er også vigtige. 
Lærersenior på Folkeskolen er også interessant at læse. 
Det giver et færre antal ansøgere, hvis man skriver, at de, der har været på kursus indenfor 
de sidste 3 år, ikke bør søge. Antal afslag er også vigtigt. 
Af de 19.000 medlemmer må der være mere end de 2000, der vil på kursus. 
Brev, folder, flyer, seniorhåndbog - alt kan udleveres gennem TR til kommende pensionister. 
I Allerød er der ikke en Fraktion4-gruppe. Kan man se om udmeldelser er afhængige af 
aktive Fraktion4-grupper i kredsene? 
Er det gruppelivs ophør, der er afgørende for udmeldelser? 
Statistik siger noget om at udmeldelser sker mest ved 65 og 70 år. Det er svært at 
gennemskue tallene fordi der er andre elementer indblandet, f.eks. bliver der færre 
lærerstillinger. 
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10. Erfaringsudveksling om: 
A. Retningslinjer for valg af årsmøderepræsentanter. 
 
Tidspunkt for valg til 
pensionistforum 

Deltagere Tidspunkt for valg til 
årsmødet 

Januar 
Generalforsamling 
Juni 
Oktober 
December 
Januar - Oktober 
Marts 
Februar/marts 
August 
November 
Julefrokost 
Skovtur 
Foråret 
? 
? 
Nytårskur jan/febr 

Alle 
Alle 
Pensionistmøde 
Årsmøde 
Generalforsamling 
Møde /arrangement /ture /udflugter 
Alle 
Alle 
Alle 
 
Alle 
Alle 
 
Ikke valg - udpeges af bestyrelsen 
Man spørger interesserede 
Alle 

November 
Oktober 
August 
Marts 
Formand udpeger 
Formændene for F4-
bestyrelserne er 
årsmøderepræsentan
ter. 
FKS udpeger. 
Bestyrelsen udpeger 

 
Kommentarer: 
Der skal være en deadline for, hvornår valget senest skal foregå. 
Kredsene vælger tidspunkt i forhold til relevante arrangementer. 
Valg til FKS skal foretages før valg af årsmødedeltagere. 
Det vigtigste er, at det virker. 
Det skal være en fra bestyrelsen, der vælges som årsmøderepræsentant. 

 
B. Det lokale arbejde i Faglige Seniorer. 

 Det primære arbejde er at mobilisere lærerne 
 Ikke samarbejde, dog en repræsentant i Faglige Seniorers bestyrelse. 
 Arbejde gennem Ældrerådet. 
 Medlemmer bruger Faglige Seniorer. 
 Repræsenteret i kommunegruppen. 
 Samarbejde med Faglige Seniorers formand lokalt. 
 Kredse involveret i kommunegrupper. 
 Deltager i arbejdsgruppe og gennemfører arrangementer. 
 Deltager i kommunegruppe. 
 Nogle kredse ”giver det en chance”, andre ønsker ikke noget samarbejde. 
 Ingen kontakt, ingen engagement (flere kredse). 
 Er i gang med at opbygge kommunegruppe, der senere skal udvikle sig til 

lokalforening. 
 Den organisatoriske forskel mellem DLF og Faglige Seniorer giver 

samarbejdsproblemer. 
 Deltager i Faglige Seniorers årsmøde/generalforsamling. 
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 Store forventninger, hvis man involverer sig. 
 Deltager i lokalforening. 
 Forsøger opstart. 
 Møder om politiske emner med stor tilslutning. 
 Afventer kontant fra kommunegruppe. 
 Deltager i sektionsmøder. 
 Faglige Seniorers konsulent arbejder på at oprette grupper, DLF overvejer sin rolle. 
 Veluxfonden god. 
 Det er lukket land, vi kommer ikke til at lave noget. 
 Hvem repræsenterer man, når man går ind i Faglige Seniorers arbejde? DLF, FKS, 

bestyrelsen, sig selv? 
 Arrangementerne kan hurtigt blive for store. 

 
C. Målsætning for pensionistearbejdet. 

 Det overordnede mål er at fastholde medlemmer, også ved overgangen til 70 år. 
 Hovedstyrelsesmedlemmerne skal være mere bevidste om pensionisterne. 
 Der skal skelnes mellem nære lokale mål, kredsmål og DLF-mål. 
 Pensionisterne skal aktiveres. 
 Der er stor forskel på de enkelte kredses økonomi. 
 Få fat i de yngre pensionister for at sikre fremtiden i foreningen. 
 Få overenskomst i forhold til overgangen mellem arbejdsliv og pensionistliv. 
 Nye initiativer til fastholdelse af medlemmer ved overgangen til pension. 
 TR anses for nøgleperson ved overgangen til Fraktion4. 
 Kontakt til medlemmer, der påtænker at melde sig ud af DLF. 
 Opmærksomhed på at tilbyde varierede arrangementer med høj kvalitet for Fraktion4. 
 Tæt samarbejde med kredsformanden. 
 Sørge for involvering i hvem, der er gået på pension. 
 Synlighed i foreningen. 
 Arrangementer for Fraktion4 og aktive samtidig. 
 Fællesskabet er vigtigt. 
 Aktivere unge pensionister. 
 Hovedforeningen kan lave arrangementer for aktive og pensionister. 
 Synlighed: program hænges op, deltagelse i arrangementer, Information til 

kommende pensionister. 
 Seniorkurserne er det vigtigste. 
 Kredsene skal være mere forpligtet til at varetage arrangementer. 
 Hvorfor er det vigtigt at fastholde? 
 Læserbreve er ikke nok. 
 Vi bidrager med økonomi, hvorfor må vi så ikke være med ved urafstemninger? 
 DLF, hvad vil de med os? 
 Kommende pensionister skal have en forståelse af, hvad DLF har af betydning. 
 På grund af den store udskiftning af TR, er det endnu vigtigere at TR er bevidste om 

deres arbejde i forhold til Fraktion4. 
 Kommende TR’er skal i deres uddannelse gøres opmærksom på Fraktion4. 
 Kommende pensionister skal orienteres om fordelene ved at blive i DLF. 
 Fælles korpsånd på landsplan. 
 DLF skal have en aktiv pensionistpolitik. 
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 Aktiv Fraktion4-afdeling og synlighed er vigtig. 
 Kredsene skal være opmærksomme på Fraktion4. 
 Vi skal stå i principprogrammet. 
 Hvad er det, vi kan tilbyde pensionister mellem alle de tilbud, der findes? 
 Målsætningen er at vi fastholder et aktivitetsniveau. 
 Det er et problem, at lærere ikke er så fagligt aktive som tidligere. 

 
11. Eventuelt. 
Årsmødet takkede Jørn for det store arbejde. 
Gruppearbejdet var for kaotisk og tidspresset. 
Teleslynge, der kunne lejes, var en succes. 

 


